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صنعت و معدن

صادرات غير نفتي ۳۰ ميليارد دلار شد 
مدير کل دفتر صادرات گمرک گفت: ارزش صادرات غير نفتي کشور 

از اول سال تاکنون از ۳۰ ميليارد دلار بيشتر شده است. 
 به نقل از خبرگزاري صدا و سيما، علي اکبر شاماني در ارتباط تلفني با 
برنامه گفتگوي ويژه خبري شبکه دو سيما افزود: اين مقدار در مقايسه 
با مدت مشابه پارسال ۵/۱۲ درصد افزايش يافته است. وي گفت: وزن 
صادرات در اين مدت ۷۳ ميليون تن بود که در مقايسه مدت مشابه سال 
قبل ۸۳/۴ درصد کاهش يافته اس��ت. مدير کل دفتر صادرات گمرک 
افزود: از مجموع صادرات صورت گرفته از ابتداي امسال تاکنون ۶ ميليارد 
و ۶۰۷ ميليون دلار سهم کشور عراق است که ۲۱ درصد از مجموع ارزش 
صادرات کش��ورمان را ش��امل مي شود . شاماني گفت: در اين مدت ۱۳ 
ميليون تن کالا به عراق صادر شده است که ۱۸ درصد سهم وزني کل 
صادرات کشور است. وي افزود: گاز طبيعي، ميله هاي آهني و فولادي، 
روغن ه��اي مصرف��ي و قي��ري، لوازم خانگي و پاکيزگي و محصولات 

کشاورزي عمده ترين صادرات ايران به عراق در سال ۹۷ است. 

واحد فرآوري طلا با سرمايه خارجي 
در خوي کلنگ زني مي شود

رييس سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي گفت: در سفر 
قريب الوقوع رييس جمهوري به اين اس��تان، يک واحد فرآوري طلا 
با سرمايه گذاري خارجي در »ايواوغلي« شهرستان خوي کلنگ زني 
مي شود. جعفر صادق اسکندري در گفت و گو با ايرنا افزود: حجم سرمايه 
گذاري اين طرح ۱.۴ ميليون يورو و ۳۵ ميليارد ريال برآورده شده و با 

اجراي آن براي ۸۱ نفر به صورت مستقيم اشتغال ايجاد مي شود. 
وي بي��ان ک��رد: با اجراي اي��ن طرح که ارزش افزوده قابل توجهي هم 
خواهد داشت، از خام فروشي طلا در شمال استان جلوگيري مي شود 
و صنايع پايين دستي طلا و زيورآلات در اين منطقه گسترش مي يابد.  
وي همچنين گفت: ۱۷ واحد صنعتي با ۴۰ ميليون دلار سرمايه گذاري 
خارجي در اين استان در حال بهره برداري و چهار طرح سرمايه گذاري 
خارج��ي ب��ه ارزش تقريب��ي ۱۲۷ ميليون دلار هم با س��رمايه گذاري 

کشورهاي آلمان، کانادا، عراق و ترکيه در حال اجراست. 

توقف صادرات بيش از ۵۰ هزار تن روي دپو شده!
 رئيس هيات مديره انجمن صادرکنندگان سرب و روي از توقف صادرات 
سرب و روي در چهار ماه گذشته خبر داد و علت آن را تصميم دولت مبني 
بر تامين بازار داخل اعلام کرد؛ در حالي که به گفته وي، مصرف داخل اين 

محصول در حدود ۲۰ درصد از کل توليد سرب و روي کشور است.
حسن حسينقلي در گفت وگو با ايسنا، با بيان اين که بيش از ۵۰ هزار تن 
روي در کارخانه ها دپو شده است، اظهار کرد: توقف صادرات باعث شده 
کارخانه ها براي پرداخت حقوق کارگران و تامين مواد اوليه خود دچار 
مشکل شوند تا جايي که برخي واحدها در آستانه تعطيلي قرار گرفته اند. 
وي افزود: مرداد ماه امس��ال دولت تصميم گرفت س��رب و روي نيز در 
بورس کالا عرضه شود که اين تصميم مخالفت توليدکنندگان را در پي 
داشت چرا که تنها ۱۶ واحد از مجموع ۸۳ توليدکننده فلز روي در کشور، 
عضو بورس کالا بودند و فرآيند عضويت در بورس کالا نيز حدود دو ماه 
طول مي کشد. به گفته حسينقلي، در نهايت واحدهاي توليدي بزرگ 
محصولات خود را در بورس عرضه کردند اما در پي جلسات متعدد انجمن 
سرب و روي با وزارت صنعت، معدن و تجارت، واحدهاي عرضه کننده 
س��رب و روي در بورس کالا مجاز ش��دند که چهار برابر مقداري که در 

بورس عرضه دارند، صادر کنند.

اخبار کوتاه

گروه صنعت و معدن: رئيس اتاق بازرگاني ايران 
با بيان اين که بايد مشکلات کشور سطح بندي 
شود، گفت: بخش خصوصي ۵ خواسته مشخص 

در لايحه بودجه ۹۸ دارد. 
به گزارش فارس، غلامرضا شافعي در چهل و يکمين 
جلسه اتاق بازرگاني ايران با اشاره به حضور وزراي جديد 
در اتاق بازرگاني ايران قبل از اخذ رأي اعتماد از مجلس 
گفت: در آن جلسات موضوعي مطرح شد مبني بر اينکه 
اتاق بازرگاني ايران تصميم دارد تا برنامه هاي ارائه شده 
وزرا را بعد از انتخاب  پايش کند و قول هاي آنها را از نظر 

اجرايي بررسي کند. 
رئي��س ات��اق بازرگاني ايران اظهار داش��ت: اين کار در 
اتاق حتما انجام مي شود و اميدواريم وزرا به قول هاي 
خ��ود عم��ل کنن��د.  وي در ادامه در رابطه با مس��ائل و 
مشکلات اقتصادي کشور بيان داشت: سالهاست که 
در کشور کارشناسان و فعالان اقتصادي به بيان انواع 
مشکلات اقتصادي مي پردازند و با ارائه راهکار خواهان 
حل مش��کلات اقتصادي هستند. وي اظهار داشت:  با 
اين شيوه مطرح کردن مشکلات، ما نمي توانيم راه به 
جاي مطلوبي ببريم و اگر بخواهيم براي حل مشکلات 
اقتصادي کش��ور روش گذش��ته را دنبال کنيم، نه تنها 
قادر به حل مش��کلات نيس��تيم،  بلکه با گذر زمان بر 
عمق مشکلات افزوده مي شود.  شافعي اظهار داشت: 
اي��ن روزه��ا هنگامي که به روزنامه ها و مجلات س��ر 
مي زنيم، مش��اهده مي ش��ود که حجم عظيمي از راه ها 
براي برون رفت از اين وضعيت اقتصادي کشور مطرح 
شده است.  رئيس اتاق بازرگاني ايران بيان داشت:  تقريبا 
در بازه زماني چندين ساله به طور جدي کارشناسان و 
فعالان اقتصادي دائما به مشکلات و راه حل هاي ارائه 
شده تأکيد دارند، ولي آنچه ما به آن اشاره داريم، عدم 

حل اين مشکلات است. 
وي ب��ا ط��رح اين س��ؤال که چرا در حال��ي که دائما در 
مورد مشکلات صحبت مي شود، قادر به حل ريشه اي 
مشکلات نيستيم، گفت: زيرا ريشه اصلي حل مشکلات 
امروز، عدم ارائه صورت بندي دقيق از مشکلات است 
و وقت��ي نتواني��م درج��ه اهميت مش��کلات را در اين 
صورت بندي ايجاد کنيم، با عدم حل مشکلات روبه رو 

مي شويم. 

وي با بيان اينکه دائما براي حل مش��کلات به جاي 
پرداختن به علت، به معلول پرداخته مي ش��ود، گفت: 
امروز بس��ياري از مش��کلات، خود معلول هستند که از 

عوامل ديگري نشأت گرفته اند. 
وي بيان داشت: بعضا مشاهده مي شود مشکلاتي که از 
نظر اهميت در درجات متفاوتي قرار دارند، براي حل، در 

يک ظرف ريخته و تحت يک راهکار قرار مي گيرند.
وي اظهار داشت: امروز بايد بتوان مشکلات کشور را 

براساس اهميت سطح بندي کرد.
وي با بيان اينکه مشکلات اقتصادي کشو راز سه سطح 
برخوردار است، گفت:  ابتدا سطح اوليه و قواعد حاکم بر 
اقتصاد اس��ت، س��طح دوم، سطح مشکلات اقتصادي 
که در اقتصاد کلان قرار مي گيرد و سطح سوم، اقتصاد 
خرد را تشکيل مي دهد. شافعي اظهار داشت: موضوع 
مورد توجه اين است که هنگامي که ما در سطح اوليه 

دچار مش��کل هستيم، نمي توانيم صرفا با مدد گرفتن 
از راهکارهايي که درس��طح اقتصاد کلان يا خرد ارائه 

مي شود، مشکلات را حل کرد.
وي بيان داش��ت: براي حل قريب به اتفاق مش��کلات 
از سطح خرد و کلان به حل آنها پرداخته مي شود و به 
همين علت ما قادر به حل مشکلات اقتصادي نبوده ايم 

و در اصل در قواعد دچار مشکل بوده ايم. 
وي اظهار داش��ت: قرار دادن پايه هاي خلق ثروت بر 
فعاليت هاي نامولد و رانتي به جاي نوآوري، و فعاليت هاي 
مولد صنعتي و در نهايت همس��و نبودن سياس��ت هاي 
خارجي با سياس��ت هاي اقتصادي علت اساس��ي همه 

مشکلات اقتصادي کشور را تشکيل مي دهد.
وي گف��ت: بنابراي��ن براي برون رفت از وضعيت فعلي 
کش��ور، صرفا يک راه حل وجود دارد و آن هم بازگش��ت 
به قواعد ترسيم شده بر اقتصاد کشور و بازبيني و اصلاح 

صحيح آنها و پرهيز از تکيه بر راه حل هايي که خود معلول 
اين قواعد هستند.  وي در ادامه با اشاره تدوين بودجه 
سال ۹۸ و اينکه دولت بايد چه مواردي را در خصوص 
بودج��ه درنظر گيرد، گف��ت: البته در تدوين بودجه ۹۸ 
براي اولين بار نمايندگاني از اتاق بازرگاني در کميته هاي 
چندگانه تدوين بودجه حضور داشته اند که جاي تشکر 
دارد.  وي گفت: اولين موضوع مورد انتظار ما در تدوين 
بودجه اين است که دولتمردان در بودجه، مواد برنامه هاي 
توسعه اي را پيگيري کنند و بودجه فقط سند و خرج کشور 
نباشد و اين گونه نباشد که در بهترين تعريف از آن، تعادل 

بودجه و نداشتن کسري مدنظر باشد. 
ش��افعي اظهار داش��ت: اصل تقدم منابع بر مصارف در 
بودجه رعايت شود و براساس منابع قابل وصول و پايدار، 

مصارف بودجه تنظيم شود.
وي اظهار کرد: دومين موضوعي که مدنظر ماست تا 

در بودجه به آن توجه ش��ود، اين اس��ت که مطابق مواد 
برنامه هاي توسعه اي کشور مصوب شده بود تا هر سال 
از حجم دولت کاس��ته و تصدي گري دولت کم ش��ود، 
امري که تاکنون بارها تکرار شده، ولي هيچ گاه شاهد 

اندک عملي در اين رابطه نبوده ايم. 
وي بيان داشت: سومين مورد اين است که پس از برنامه 
سوم توسعه اي کشور مصوب شده بود تا به منظور کنترل 
هزينه هاي کشور در راستاي مديريت بهتر بر منابع نفت، 
حساب ذخيره ارزي و سپس صندوق توسعه ملي ايجاد 
شود که بخشي از درآمدهاي نفتي در آن ذخيره شود و اين 
ذخاير صرفا پشتوانه فعاليت هاي توليدي و صنعتي کشور 
باش��د. وي گفت:  متأسفانه دست اندازي هاي دولت ها 
باعث شد تا امروز در شرايط تحريم، اندوخته مناسبي اين 
صندوق نداشته باشد.  رئيس اتاق بازرگاني بيان داشت: 
از دولتها مي خواهيم منابع اين صندوق صرف کارهاي 
تکراري نش��ود. وي به مورد چهارم اش��اره کردو گفت: 
بودجه و اندازه دولت بايد تناسب با اندازه اقتصاد داشته 
باشد و ساختارها و سازمان هاي دولتي بايد تکميل کننده 
و تسريع کننده فعاليت هاي توليدي و خدماتي مورد نياز 
جامعه باش��ند، در غير اين صورت بايد از حجم و تعداد 
س��ازمان ها و ارگان هايي که از بودجه عمومي کش��ور 
استفاده مي کنند و مولد به حال جامعه نيستند، به سرعت 
کاسته شود.  وي اظهار داشت: اين چندگانگي در تعدد 
مؤسسات که بعضا به فعاليت هاي موازي اشتغال دارند، 
نه تنها بودجه کشور را به اتلاف مي کشاند، بلکه بدتر از 
آن دخالت در امور يکديگر، سبد کلاف سردرگم اقتصاد 
مي ش��ود، بنابراين از دولت مي خواهيم اين مس��ئله در 
دستورکار قرار گيرد. وي به مورد پنجم اشاره کرد و گفت: 
دولت براي پوشش هزينه هاي غيرمتعارف و در راستاي 
تراز کردن سند بودجه، منابعي را از محل انتشار اوراق 
مشارکت و اسناد خزانه بيش از توان خود در نظر مي گيرد 
که خطر عدم توازن وضع مالي دولت در سالهاي آتي را 
در پي خواهد داش��ت.  وي افزود: تداوم رويه اس��تفاده از 
اين اوراق مي تواند به بحران بدهي در آينده تبديل شود 
علاوه بر اينکه گسترش اوراق مشارکت به معناي بزرگ 
شدن بخش عمومي و جايگزيني بخش خصوصي است 
که با روح حاکم بر اصل سياست هاي اصل ۴۴ و اقتصاد 

مقاومتي مغايرت دارد.

رئيس اتاق بازرگاني ايران مطرح کرد؛

 ۵ خواسته بخش خصوصي در بودجه آتی

محدوديت در تأمين مواد اوليه سد راه صنعتمعرفي سرپرست ايدرواستاندارد، زيربناي توسعه اقتصادي 
رئي��س س��ازمان ملي اس��تاندارد گفت: 
امروزه زير بناي توسعه اقتصادي کشورها 
پرداختن به مباحث اس��تاندارد اس��ت. به 
گزارش خبرنگار مهر، تفاهم نامه اي ميان 
وزارت آموزش و پرورش و سازمان ملي 

اس��تاندارد با حضور س��يد محمد بطحايي وزير آموزش و پرورش 
و نيره پيروزبخت رئيس س��ازمان ملي اس��تاندارد در سازمان ملي 
اس��تاندارد منعقد ش��د. رئيس سازمان ملي استاندارد در اين برنامه 
بيان کرد: ما تا به حال با آموزش و پرورش همکاري نزديکي داشته 
ايم. اين س��ازمان از س��ال گذش��ته در مجمع تشخيص مصلحت 
نظام مصوبه اي را پشت سر گذاشت که بتعث ارتقا سازمان از نظر 
ساختاري شد و زير نظر مستقيم رئيس جمهور قرار گرفت. با اين 

تغيير ما هم به فعاليت هايمان شتاب داديم. 

وزي��ر صنعت، معدن و تجارت در احکام 
جداگانه اي سرپرستان سازمان گسترش 
و نوسازي صنايع ايران )ايدرو( و سازمان 

توسعه تجارت ايران را منصوب کرد.
ب��ه گ��زارش ايرنا، »رض��ا رحماني« در 

حکمي »شهريار طاهر پور« عضو هيات عامل و معاون نوسازي 
و بهره برداري ايدرو را به عنوان سرپرست اين سازمان منصوب 
کرد. برپايه اين گزارش، همچنين »محمدرضا مودودي« با حکم 
وزير صنعت، معدن و تجارت، به سرپرستي سازمان توسعه تجارت 

ايران منصوب شد.
وي که پيش از اين عهده دار معاونت توسعه صادرات کالا و خدمات 
سازمان توسعه تجارت ايران بود با حکم وزير ضمن حفظ سمت 

خود، به سرپرستي اين سازمان منصوب شد.

اس��تاندار البرز گفت: واحدهاي توليدي و 
صنعتي در سراس��ر کشور از جمله البرز با 
برخي مشکلات از جمله برگشت سرمايه 
و تامي��ن مناب��ع مالي مواجه هس��تند. به 
گزارش خبرنگار ايسنا، محمد علي نجفي 

در مراسم افتتاح نمايشگاه توانمندي هاي توليدي صنايع کوچک و 
متوسط استان البرز اظهار کرد: اين نمايشگاه صرفاً با هدف معرفي 
واحدهاي توليدي و صنعتي صادراتي اس��تان برگزار نش��ده و در 
بخش هاي جانبي آن شاهد حضور هيئت هاي خارجي و همچنين 
برگزاري همايش هاي مختلف هستيم. وي ادامه داد: بدون شک 
اگر با محدوديت فضا مواجه نبوديم، تعداد غرفه هاي اين نمايشگاه از 
۱۰۰ مورد بيشتر مي شد ولي با زيرساخت هاي موجود، امکان پذيرش 

بيش از ۱۰۰ واحد توليدي و صنعتي صادراتي وجود نداشت. 

گ�روه تج�ارت: نماين�دگان بخ�ش خصوص�ي در 
نشس�ت کميس�يون صنعت و معدن اتاق بازرگاني 
تهران با بررسي نقاط قوت و ضعف صنعت فولاد بر 

لزونم رقابت پذير شدن اين صنعت تاکيد کردند.

اعضاي کميسيون صنعت و معدن اتاق تهران در بيست 
و هفتمين نشست خود، عوامل اثرگذار بر رقابت پذيري 
صنعت فولاد را مورد بحث و بررسي قرار دادند. فعالان 
اقتص��ادي عضو اين کميس��يون البته پيش از بررس��ي 
وضعي��ت صنع��ت فولاد، گريزي هم به س��اير مس��ايل 

اقتصادي از جمله آثار تحريم ها زدند.
در ابتداي اين نشس��ت، حس��ين حقگو، کارش��ناس اين 
کميس��يون با اش��اره به اين خبر که وزارت خزانه داري 
آمريکا ۷۰۰ فرد و شرکت  را مشمول تحريم هاي ثانويه 
خود قرار داده اس��ت، گفت: در اين فهرس��ت علاوه بر 
حدود ۴۰۰ فرد و شرکتي که با امضاي توافق نامه برجام 
از فهرس��ت تحريم هاي مرتبط با برنامه هس��ته اي ايران 
خارج شده  بودند، بيش از ۳۰۰ عضو جديد نيز حضور دارند. 
فهرست جديد تحريم هاي آمريکا بسياري از بانک هاي 
ايراني و ۷ بانک خارجي، برخي از شرکت هاي کشتيراني، 
شرکت هاي هواپيمايي و پتروشيمي ها را دربر گرفته است.  
او همچني��ن گف��ت: برايان هوک ، نماينده آمريکا در امور 
ايران، ش��رکت هاي بيمه بين المللي را از ارائه خدمات به 
کشتي هاي ايراني منع کرده و گفته است که در صورت 
تخلف، مورد تحريم قرار مي گيرند. از آن سو، سفارت ايران 
در انگليس نيز در نامه اي به دبيرکل سازمان بين المللي 
دريانوردي در لندن، خواستار بررسي ويژه اين موضوع در 
شوراي سازمان دريانوردي شده است. او گفت: بر اساس 
اعلام مرکز آمار ايران، نرخ تورم توليدکننده کل بخش 
صنعت در تابستان معادل ۳۲.۹ درصد بوده که نسبت به 
تورم چهار فصل منتهي به فصل زمس��تان س��ال ۱۳۹۶، 

معادل ۲۲.۷ درصد افزايش داشته است.

اثر رواني تحريم ها تخليه شده است ���
پس از آن، مهدي پورقاضي، رئيس کميسيون صنعت و 
مع��دن ات��اق تهران، نظر حاضران را درباره »دلايل عدم 
تاثير پذيري بازار ها از مرحله دوم تحريم ها « جويا شد که 
سيدحس��ين سليمي پاس��خ داد: به نظر  مي رسد، اثر رواني 
تحريم ها در سه ماه گذشته، تخليه شده باشد. ضمن آنکه 
آثار عيني اين تحريم ها پس از اجرايي شدن آن، يعني از 

حدود سه ماه آينده ظاهر خواهد شد.
 اي��ن عض��و کميس��يون صنعت و معدن ات��اق تهران در 
ادامه با اش��اره به اينکه بيم از جهش قيمت نفت، منجر 
به عقب نش��يني ترامپ در قبال تحريم هاي ايران ش��ده 
است، ادامه داد: پس از اعمال تحريم ها احتمالا ۵۰ درصد 

درآمد حاصل از صادرات نفت ايران در حساب کشورهاي 
خريدار نفت از جمله چين و هندوستان باقي  مي ماند و از 
محل نيم ديگري از اين درآمدها، کالاهاي اساسي تامين 
خواهد ش��د. در اين ش��رايط مهمترين راه حل، آزادسازي 

مسير هاي نقل و انتقال پول است.

��� مواضع ضد و نقيض در مورد آثار تحريم ها
 فره��اد فزون��ي، ديگر عضو اين کميس��يون ب��ا انتقاد از 
مواض��ع ض��د و نقيض مس��ئولان در قبال آثار تحريم ها 
گفت: رييس جمهوري اعلام  مي کند که تحريم ها اثري 
ندارد و معاون اول ايشان نيز  مي گويد نمي توانيم در مورد 
آثار تحريم ها به مردم دروغ بگوييم. به نظر  مي رسد، دولت 

هيچ برنامه اي براي رويارويي با اين شرايط ندارد.
 او اي��ران را ب��ه عنوان ي��ک تيم ته جدولي توصيف کرد 
ک��ه ب��ا تي��م صدر جدول  مي جنگد و م��دام در حال دفاع 
است. فزوني در بخش ديگري از سخنانش گفت: بخش 
خصوصي به زودي در مي يابد که اين تحريم ها را از طريق 
چه کشور هايي  مي تواند دور بزند. بنابراين انتظار اين است 

که در چند ماه آينده به سمت آرامش حرکت کنيم.

تف�اوت دي�دگاه دول�ت و بخش خصوص�ي در مورد  ���
تحريم ها

مه��دي پورقاض��ي نيز با بيان اينکه تفاوت قابل توجهي 
ميان ديدگاه دولت و بخش خصوصي وجود دارد، گفت: 
دولت به دنبال آن است که تحريم ها را دور بزند اما فعالان 
بخش خصوصي خواهان آن هس��تند که تحريم ها لغو 
ش��ود؛ چرا که در اين ش��رايط نمي توانند به کس��ب و کار 
خود ادامه دهند. سرمايه فرّار است و ممکن است در اين 
ش��رايط به جاي ديگري کوچ کند.  رييس کميس��يون 
صنع��ت و مع��دن اتاق تهران با بيان اينکه ايران به وعده 
اروپايي ها دل بست و وعده هاي آنان هنوز اجرايي نشده 
است، ادامه داد: البته جز اميد بستن چاره ديگري نداريم. 
ظاهرا مقامات هنوز نتوانسته اند با کشور هايي نظير چين 

و روسيه نيز به توافق برسند.

حرکت به سوي رکود ���
به��ادر احرامي��ان، ديگر عضو اين کميس��يون هم گفت: 
ب��ه نظر  مي رس��د دولت به دنب��ال اجرايي کردن تجربه 
ونزوئلاس��ت؛ يعني در شرايط تحريم  ترجيح  مي دهد به 
جاي افزايش نقدينگي به سمت رکود پيش برود و اقتصاد 

را آرام کند.

چ�ه عواملي ب�ر رقابت پذيري صنعت فولاد اثرگذار  ���
بوده است؟

در ادام��ه اي��ن نشس��ت، بررس��ي عوامل اثرگ��ذار بر 

رقابت پذي��ري صنع��ت فولاد کش��ور با ارائه گزارش��ي 
از س��وي افس��انه ش��فيعي، عضو هيات علمي موسسه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني در دس��تور کار قرار 

گرفت.
اين کارش��ناس اقتصادي، در ادامه به فشارهاي تنظيم 
ب��ازاري ک��ه دولت بر توليدکنندگان و صادرکنندگان در 
شرايط بحران اقتصادي وارد  مي کند، اشاره کرد و گفت: 
تاثيرپذي��ري بازارهاي فروش صادراتي از تحريم هاي 
اقتص��ادي و س��رانه پايي��ن مصرف فولاد در کش��ور و 
تاثيرپذيري بالاي تقاضا از نوس��انات بازار مس��کن و 

ساختمان از ديگر مشکلات اين بخش است.
افس��انه ش��فيعي به اين نکته اشاره کرد که عاملي نظير 
پراکندگي واحدهاي فولادس��ازي دوري و نزديکي به 
مح��ل تامي��ن مواد اوليه نيز يکي از چالش هاي صنعت 
تلقي  مي ش��ود؛ از اين جهت که به کاهش مزيت هاي 
نس��بي تولي��د منجر ش��ده اس��ت؛ به ط��وري که طبق 
برآوردها، س��هم هزينه ه��اي حمل ونقل از قيمت تمام 
ش��ده کالاه��اي صادرات��ي در اين بخ��ش به ۱۸ تا ۲۵ 

درصد افزايش يافته است.
او در ادام��ه، پيش��نهاداتي ب��راي بهبود وضعيت صنعت 
ف��ولاد ارائ��ه ک��رد و گفت: تحري��ک تقاضاي داخلي و 
خارجي از طريق شکل دهي بازارهاي جديد با بهره گيري 
از س��رمايه گذاري خارجي صادرات گرا و حمايت از آن 
در چارچوب مش��وق هاي موض��وع بندهاي »خ« ماده 
۳۱ قان��ون رف��ع موانع تولي��د رقابت پذير و ارتقاي نظام 
مالي کش��ور و تس��هيل حضور شرکت هاي توليدکننده 
فلزات اساس��ي در بازارهاي صادراتي، توازن بخشي به 
زنجيره تامين فيزيکي فلزات اساس��ي و ارائه مش��وق 

جهت تنوع بخشي به ترکيب سبد توليدات فلزات اساسي 
ب��ه محصولات ب��ا ارزش افزوده بالا، بهبود زمينه هاي 
بهره من��دي از مزيت هاي نس��بي ب��ا تجهيز واحدهاي 
توليدي به زيرساخت هاي پشتيبان و ارتقاي توان خلق 

ارزش افزوده از جمله اين پيشنهادات است.

توسه خط آهن براي کاهش هزينه حمل ���
پس از ارائه اين گزارش، س��اير اعضاي کميس��يون نيز 
به بيان نظرات خود پرداختند. سيدحس��ين س��ليمي بر 
اي��ن عقي��ده بود که عدم توس��عه کاف��ي خطوط ريلي، 
منجر به افزايش هزينه هاي حمل کالاها از جمله فولاد 
شده است. او پيشنهاد کرد که فولادسازان روي توسعه 
خطوط ريلي س��رمايه گذاري کنند تا قيمت تمام ش��ده 

محصولاتشان کاهش پيدا کند.

افزايش کميت توليد ���
 در ادامه بهادر احراميان از فعالان صنعت فولاد، با اشاره 
به اينکه ايران در دهه ۱۳۸۰ دومين يا سومين واردکننده 
ف��ولاد به ش��مار  مي آمد، گفت: پ��س از آن توليد فولاد 
در کش��ور افزايش يافت و توليد ۵۵ ميليون تني فولاد 
هدفگذاري ش��د و ايران پيش��رفت بزرگي را در افزايش 

کميت توليد فولاد تجربه کرد.
 او گفت: تصور اينکه صنعت فولاد ايران به هر ترتيب 
موفق خواهد شد، تصور صحيحي نيست و اين صنعت 
بايد به نحوي ساختار خود را اصلاح کند که رقابت پذير 
شود. اکنون اگر مزيت توليد فولاد در ايران کاهش يافته 
به دليل سهم هزينه هاي مالي در هزينه تمام شده است. 
س��هم هزينه هاي مالي چنان افزايش يافته اس��ت که 

مزيت انرژي ارزان را بي اثرکرده است.
فرهاد فزوني نيز با اش��اره به بخش��ي از گزارش در مورد 
بالاب��ودن هزينه ه��اي حمل گف��ت: هزينه حمل براي 
صنعت فولاد بالا نيست بلکه ارزش افزوده محصولات 

اين بخش کاهش يافته است.

نقمت فولاد ���
س��يدعلي محمد ابويي از ديگ��ر فعالان صنعت فولاد، 
از وجود فس��اد در بورس کالا انتقاد کرد و آن را منش��ا 
مهندس��ي قيمتي و دس��تکاري در بازار خواند. او با بيان 
اينکه در س��ال جاري ۶۰ درصد کمتر از س��ال گذش��ته، 
توانس��ته مواد اولي��ه تامين کند، افزود: ش��رکت هايي 
که س��ال گذش��ته توليد نداش��ته اند امسال به مواد اوليه 
دسترسي پيدا کردند. نبود انسجام در بخش خصوصي 
نيز جاي گلايه دارد. در کشور ما متاسفانه نعمت فولاد 

تبديل به نقمت شده است.

تسليم نشويم ���
محمدرض��ا رض��وي، مش��اور وزير صنع��ت، معدن و 
تجارت نيز با اش��اره به سياس��ت هاي صنعتي ژاپن در 
دهه هاي۱۹۶۰ و ۱۹۷۰ ميلادي که بعدها به سياست 
صنعت��ي جهان تبديل ش��ده اس��ت گف��ت: ژاپني ها در 
مقطع��ي اع��لام کردند که ف��ولادي که توليد  مي کنند، 
رقابت��ي نيس��ت و واردات جاي تولي��د را  مي گيرد. آنها 
دلاي��ل افول رقابت پذي��ري صنعت فولاد خود را مورد 
بررسي قرار دادند و دريافتند که ضعف لجستيکي منجر 
به عدم رقابت پذيري شده است. آنها لجستيک خود را 
از طريق تجديد س��اختار، رقابتي کردند تا توليد فولاد 
رقابتي شود.  او افزود: در ايران به محض آنکه با مشکلي 
مواجه  مي شويم، نظريه تقسيم کار جهاني را  مي پذيريم 
و به تعبيري تسليم تقسيم کار جهاني  مي شويم. در حالي 
که بايد موانع عدم رقابت پذيري را شناسايي کرده و آن 
را رفع کنيم.  رضوي با بيان اينکه صنعت ايران طي ۱۵ 
س��ال اخير، به س��مت واسطه اي شدن پيش رفته است، 
ادامه داد: اکنون کمتر از ۱۰ درصد صادرات کش��ور به 
ص��ادرات توليدات صنعتي اختصاص  مي يابد. اين يک 
چالش بلندمدت کليدي است و ضرورت دارد کميسيون 
صنعت و معدن اتاق تهران براي بررسي اين مساله يک 

کارگروه تشکيل دهد و راه حل بلندمدتي ارائه کند.

مصرف کنندگان داخلي، فولاد را گران  مي خرند ���
در ادامه اين نشس��ت مهدي پورقاضي با اش��اره به اينکه 
گزارش ارائه شده به چهار چالش صنعت فولاد اشاره کرده 
است، گفت: در اين گزارش به فساد عميق در اين صنعت 
اشاره اي نشده است. صنايع بالادستي، محصولات خود 

را به داخلي ها گران  مي فروشند و در خارج ارزان عرضه 
 مي کنن��د. در چنين س��اختاري، مصرف کنندگان داخلي 
فولاد، اين محصول را گران تر خريداري  مي کنند.  محسن 
اتابکي، مديرکل دفتر سياستگذاري و برنامه ريزي وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت نيز از طراحي ۵۰ پروژه براي 
تکميل زنجيره ارزش صنايع مختلف از جمله فولاد، مس 
و آلومينيم خبر داد و گفت که اين طرح اين پروژه ها براي 
نظرخواهي قابل ارائه به کميس��يون اس��ت. او همچنين 
گفت که گزارش آمايش سرزمين نيز تهيه شده و به تاييد 
کميته زيرمجموعه دولت رسيده است و به زودي نهايي 
 مي ش��ود. مريم خزاعي، معاون اقتصادي اتاق تهران به 
اين نکته اشاره کرد که گزارش ارائه شده مشخص نکرد، 
صنعت فولاد در ايران رقابتي اس��ت يا نيس��ت. او افزود: 
شايسته بود که نمونه هاي مشابه خارجي با صنعت فولاد 
ايران از نظر رقابت پذيري مورد مقايسه قرار  مي گرفت و 
وضعيت سودآوري، هزينه تامين مالي و هزينه هاي تامين 

انرژي نيز در اين مقايسه مورد توجه واقع  مي شد.

بحران کمبود سنگ آهن در راه است ���
 وحي��د يعقوب��ي از انجم��ن توليدکنندگان فولاد با بيان 
اينکه فرصت طلايي صادرات از دست رفته است، گفت: 
اطلاعات غلط دولت، منجر به صدور دستورالعملي شد 

که پس از آن ۴۴ بخشنامه اصلاحي نيز صادر شد.
 او در ادامه با اشاره به بازار انواع توليدات فولادي گفت: 
اوج مصرف مقاطع طويل در س��ال ۱۳۹۰ همزمان با 
اج��راي مس��کن مه��ر رقم خورد و مي��زان مصرف در 
اي��ن مقط��ع به ۹.۵ ميليون تن رس��يد. اکنون ظرفيت 
توليد مقاطع طويل ۲۴ ميليون تن اس��ت و ۳۰ درصد 
م��ازاد توليد وجود دارد. يعقوب��ي هدفگذاري افزايش 
ظرفيت اس��مي توليد فولاد به ۵۵ ميليون تن را قابل 
دستيابي توصيف کرد و گفت: از سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۷ 
حدود  ۱۱۴ گريد فولاد آلياژي به زنجيره توليد افزوده 

شده است.
اين فعال صنعت فولاد توجه به تامين مواد اوليه توليد 
فولاد، يعني سنگ آهن را ضروري خواند و گفت: با توجه 
به ميزان ناکافي اکتشاف و استخراج سنگ آهن انتظار 
 مي رود که در سال هاي آينده با بحران کمبود مواد اوليه 
مواجه ش��ويم. در ادامه اين نشس��ت، افسانه شفيعي در 
پاسخ به نظرات حاضران توضيحاتي را در مورد گزارش 
ارائه کرد و در نهايت با نظر رئيس کميسيون صنعت و 
معدن اتاق تهران و اعضا مقرر شد، کارگروهي تخصصي 
در کميسيون تشکيل شود و در آن ضمن واکاوي موانع 
رقابت پذيري در صنعت فولاد، مقدمات ايجاد يک نظام 
رگولات��وري و مبنا ق��رار گرفتن قيمت هاي جهاني در 

عرضه و تقاضاي فولاد مورد بررسي قرار گيرد.

در کميسيون صنعت و معدن اتاق تهران مطرح شد

کاهش توان خلق ارزش افزوده در صنعت فولاد

س��خنگوي کميسيون صنايع و معادن مجلس 
مي گوي��د اگر ص��ادرات زير يک ميليون دلار از 
پيم��ان ارزي معاف ش��ود، راه فرار قانوني براي 

صاردکنندگان فراهم مي شود.
ولي ملکي در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با 
اشاره به احتمال تغيير روش پيمان سپاري ارزي 

اظهار داشت: دولت بايد به اعلام صادرکنندگان 
به ميزان درآمد ارزي شان اکتفا کند، چرا که در 
مس��ير نقل و انتقال ارز به داخل کش��ور به دليل 
مش��کلات سياسي مراودات بانکي مختل شده 

است و صادرکننده مقصر نيست.
عضو هيات رئيس��ه کميسيون صنايع و معادن 

مجلس ادامه داد: صادرکننده در اين مسير تنها 
موظف است اعلام کند چه کالايي را با چه ارزش 
ارزي صادر کرده و قرار است ارز آن از چه راهي 
وارد کشور شود، اينکه اين مسير مشکلاتي دارد 
و علت مشکل روابط بانکي بين دولت هاي است 

ارتباطي به صادرکننده پيدا نمي کند.

عضو کميس��يون برنامه، بودجه ومحاس��بات 
مجلس مي گويد که مواد غذايي ايراني مي تواند 
بازار منطقه آزا تجاري اوراس��يا را اش��باع کند اما 
بايد قوانين مناطق آزاد که معطل مانده هر چه 
روزدتر تصويب شود.  عزت الله يوسفيان ملا در 
گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به اينکه 

دوماي روس��يه در نشست علني خود توافقنامه 
ايجاد محدوده آزاد تجاري ميان ايران و اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا را تأييد کرد، اظهار داشت: هر 
بازاري که در روسيه شروع به کار کرد به خصوص 
در بخش پوش��اک و مواد غذايي بازخورد خوبي 
داش��ت، پيش از انقلاب کفش ملي و وين بازار 

روس��يه و به ويژه س��ن پترزبورگ را اشغال کرده 
بود.  يوسفيان ملا با بيان اينکه بعد از انقلاب اين 
فرصت را از دس��ت داديم، ادامه داد: با اين حال 
توليدات مواد غذايي س��ه اس��تان شمالي کشور 
مي تواند به بازار روسيه برگردد و آنها نيز از لبنيات 

ايران استقبال مي کنند. 
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